
ACTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA ESPECIAL DE COMPTES 
DE  DIA 11 DE DESEMBRE DE 2023.-

A les 13,15 hores  del  dia 11 de desembre de 2023, es reuneixen a la sala de sessions  
de les oficines municipals, a l’efecte de celebrar sessió ordinària de dita Comissió, en primera 
convocatòria, sota la Presidència  del Sr. Batle, Salvador Femenias Riera, i amb assistència del 
Secretari, Francisco González Benito, els Srs. regidors que es ressenyen a continuació i que són:

Sr. Miquel Jaume Horrach (presencialment).
Sr. Víctor Manuel López (telemàticament per sistema Zoom).
Sra. Catalina Gibert Riera (presencialment).
Sr. Gabriel Sancho Sbert (presencialment).
Sra. Antònia Gual Bauzà (telemàticament per sistema Zoom).

No assisteixen: Sr. Pere Josep Bauçà Ferrer.
                 A continuació, es passen a tractar els diferents temes que figuren a l’ordre del dia.

1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.-

S'aproven, per unanimitat del número legal de regidors de la Comissió (6), d'acord 
amb el que disposa l'article 91.4 de Llei Balear Municipal i de Règim Local, 20/2006 de 15 de 
desembre, les actes pendents que corresponen a les sessions celebrades en dates 16-10-2023 i 6-
11-2023.

2.-  APROVACIÓ  DE  MODIFICACIÓ  DELS  ESTATUTS  DE  LA 
MANCOMUNITAT.-

Per a aquest altre punt de l'ordre del dia pren la paraula el regidor representant de l' 
Ajuntament a la Mancomunitat, Miquel Jaume, recordant que es jubilarà el Secretari de la dita 
entitat local i que es pretén modificar l'article 17.2 dels seus estatuts, de manera que pugui ser 
seleccionat  per  a  aquest  lloc  qualsevol  funcionari  amb  habilitació  nacional  de  la  categoria 
corresponent; i no només algun dels que exerceixin dins d'un Ajuntament que formi part de la 
referida entitat comarcal, com estava previst fins ara.

Després  el  Sr.President  sotmet  a  dictamen  la  modificació  estatutària  més  amunt 
presentada, amb la qual cosa, l'article 17.2 dels estatuts de la Mancomunitat quedaria redactat de 
la següent manera:

“Article 17. (...)
2. La funció pública de Secretària, comprensiva de la fe pública i assessorament legal preceptiu, 
així com el control i fiscalització, intervenció de la gestió econòmic-financera i pressupostari, i la 
comptabilitat,  recaptació  i  tresoreria,  seran  encomanades  a  funcionaris  amb  habilitació  de 
caràcter nacional, i és cobriran per part de funcionaris que ostentin tal condició, anomenats pel 
plenari de la mancomunitat i amb el suport tècnic de la gerència al desenvolupament de les seves 
tasques”.

La votació efectuada, respecte a l'anterior modificació estatutària, resulta favorable a 
aquesta, per unanimitat del nombre legal de regidors de la Comissió (6).

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 7

TL
J2

3X
Q

AW
H

C
C

JW
FT

N
YE

Q
JK

JC
 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//a
jp

et
ra

.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

 d
e 

5 



3.- APROVACIÓ DE L’EXPEDIENT PRESSUPOSTARI MUNICIPAL 2024.-

Per aquest altre punt de l'ordre del dia pren la paraula el regidor d'Hisenda, Miquel 
Jaume,  anunciant  que  dit  expedient  s'hagi  compost  per  3  paquets,  referits  respectivament  a 
l'Ajuntament i als seus dos organismes autònoms (Escola de música i Teatre municipals ); i el 
regidor  ponent  aporta  després  les  xifres  totals  dels  seus  3  pressupostos  corresponents  i  que 
ascendeixen a: 2.651.617,95 euros, 67.765,75 euros i 70.706 euros, respectivament.

Més endavant, avisa Miquel Jaume que no s'han contemplat les quantitats exactes de 
doblers que puguin arribar per determinades subvencions, com és el cas de les procedents del 
POS; ja que ara mateix no se saben aquestes quantitats, afirma Miquel.

Seguidament, l'esmentat portaveu de l'equip de Govern municipal explica una sèrie 
de modificacions que ha introduït dins del projecte inicial del Pressupost municipal, a la vista de 
l'informe de Secretaria-Intervenció, on es plantejaven una sèrie d'esmenes. Així, per exemple, i 
en relació amb el Pressupost per al Teatre municipal, Miquel Jaume fa constar que s'han rectificat 
les  referències  a  l'Institut  de  Sineu i  a  taxes  que realment  no cobra  dit organisme autònom 
municipal; desapareixent l'article 30 en l’estat d’ingressos d’aquest Pressupost. De l'altra part, 
però així mateix en relació amb el referit Teatre, informa Miquel Jaume que a la seva Plantilla de  
personal  s'afegeix  la  situació  de  les  places  corresponents.  A continuació,  el  citat  regidor  es 
refereix a la Relació de llocs de treball, també del Teatre municipal, dient que s'han incorporat 
dos  requisits  que faltaven,  relatius a  la  categoria  professional  dels  llocs i  al  nivell  de català 
exigible per accedir-hi. A més de l'anterior, el regidor d'Hisenda mostra al Secretari-Interventor 
una acta com a acreditació d'haver-se realitzat una negociació col·lectiva en l'àmbit municipal, 
prèvia a la modificació de condicions de treball. Acte seguit, el ponent informa que s'ha fet un 
afegit  al lloc de treball núm. 8, assignant una altra funció més als  agents de policia local,  a  
l'apartat 11), i consistent en: tasques d'inspecció d'obres, edificacions i instal·lacions a fora vila. 
Altres canvis anunciats pel regidor ponent es refereixen a la creació d'un lloc de coordinador de 
jardineria  i  a  l'eliminació  del  de monitor  de  natació  que  se  substitueix  per  un altre  auxiliar 
administratiu.

Després ve el torn per a l'altre grup municipal, diferent del de l'equip de Govern, i és 
la portaveu de Més, Antònia Gual Bauzà, qui dirigeix una sèrie de qüestions al ponent, com les 
que es relacionen a continuació: que ha trobat a faltar a la  RLT, una plaça que apareix com a 
vacant a la Plantilla de personal per a la biblioteca/arxiu municipal, responent Miquel Jaume que 
no es convocarà per ara; que per què és l'aportació a la 3a edat prevista a l'estat de despeses del  
Pressupost presentat, a la qual cosa respon aquest regidor que és per a l'excursió que es fa tots els 
anys i que això no vol dir que es gasti tota la quantitat consignada; que com està? l'assumpte de 
la nova deixalleria, contestant el mateix regidor que s'hagi pendent que s'aprovi una modificació 
puntual de les NNSS; que si en relació amb la base 24 de les bases d'execució del pressupost  
presentat, els del seu grup poden consultar les memòries justificatives de les associacions i el 
model si n'hi ha, a la qual cosa respon el dit regidor que creu que això està publicat, afegint el  
Secretari municipal que els convenis sí que han d'estar al Portal de transparència municipal; i que 
a què es dediquen les dues associacions noves a les quals es preveu subvencionar dins l'article 48 
de  l'estat  de  despeses  del  Pressupost  presentat,  concretament,  l'Associació  Na  Capitana  i 
l'Associació  anys  i  panys,  a  allò  que  contesta  el  ja  esmentat  regidor  que  la  1a  es  dedica  a 
gestionar la utilització de les instal·lacions del poliesportiu i la 2a a la recuperació del patrimoni 
cultural, incloent per exemple, instruments musicals, danses i vestimentes antigues.

Acabades així les intervencions dels grups, el Sr. Batle sotmet a votació el dictamen 
l’aprovació de l’expedient pressupostari municipal per 2024, el qual resulta favorable amb 5 vots 
a favor (PI) i 1 abstenció (Més).

4.- ALTRES.-

a) Moció de MÉS PER PETRA relativa a la transparència. C
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Seguidament se transcriu literalment dita moció, que fou presentada per la portaveu 
de Més, Antònia Gual Bauzà:

“Des del grup de MÉS volem recordar que una de les tasques més importants de l’oposició en un 
règim democràtic és fiscalitzar l’acció de govern. Cal recordar que aquesta obligació està entre 
els deures que ha de complir un regidor. Per aquest motiu tots els regidors tenen el dret a assistir 
a les sessions del Ple o d’altres òrgans dels quals forma part (com les comissions informatives).
Aquest dret  engloba,  al  seu torn,  altres drets:  a ser convocat al  seu domicili  amb antelació 
suficient a la sessió de què es tracta; a rebre, juntament amb la convocatòria, l’ordre del dia i  
l’esborrany  de  l’acta  de  la  sessió  anterior;  a  disposar  de  la  documentació  dels  assumptes 
inclosos en l’ordre del dia des del dia de la convocatòria; a intervenir en els debats i a votar 
sobre els assumptes de l’ordre del dia.
Per aquest motiu proposam que, tal com marca la legislació vigent, l’Ajuntament de Petra :
1. Es comprometi que el 100% de la informació es trobi disponible al portal de transparència.
2. Es comprometi a facilitar i enviar per correu electrònic, juntament amb la convocatòria, les 
actes i tota la documentació pertinent a tots els grups polítics cada vegada que siguin convocats 
a una comissió informativa, ple o similar”

Demana  l'ús  de  la  paraula  el  Secretari  municipal  al  Batle,  per  advertir  que  al 
contingut del text presentat ha trobat aspectes legalment qüestionables que passa a informar:

A la legislació vigent aplicable ( articles 7 i 8 de la Llei de transparència ) no es veu 
una obligació expressa que imposi a l'equip de Govern municipal la publicació del 100% de la 
informació disponible dins de l'Ajuntament, ni molt menys; ja que per exemple, hi ha una sèrie 
de  límits  que  es  poden  (i  fins  i  tot  s'han  d'aplicar),  recollits  als  articles  14  i  15  de  la  llei  
esmentada.  I  a  més,  afegeix  el  funcionari  que  intervé,  una  publicació  total,  per la  seva 
immensitat, segons com es faci, podria ser contraproduent respecte a la transparència.

Prossegueix dient el Secretari municipal, que molt menys marca la legislació vigent 
que s'hagi d'enviar la documentació per correu electrònic o per un altre canal determinat. La qual 
cosa no vol dir, afegeix tal funcionari, que ell s'oposi a l'anterior, ni que no es pugui acordar per  
l'Ajuntament, si es troba una norma que serveixi de base legal a la mesura i que la regidora 
proponent no cita;  ja que segons recorda el  Secretari  municipal,  l'Administració Publica està 
vinculada positivament a la llei, la qual cosa vol dir que només actua quan hi ha una prèvia  
norma que així li ho imposa o li ho permet, encara que sigui d'una manera indirecta, i que tot 
això deriva del sotmetiment ple d'aquesta Administració a la llei i al dret ( article 103.1 de la  
Constitució).

Escoltat això, el Sr. Batle afirma que la 1a petició que apareix dins de la moció, 
referida a la publicació del 100% de la informació disponible dins de l'Ajuntament, no podria 
rebre el vot favorable del seu grup municipal, entre altres motius, pels límits que ha manifestat el 
Secretari municipal. Així les coses, i a falta de posteriors intervencions, el Sr. Batle obre pas que 
es voti el dictamen sobre la moció prèviament transcrita, el qual resulta favorable amb 1 vot a 
favor de Més per Petra i 5 abstencions del PI.

b) Moció de MÉS PER PETRA, relativa a la comunitat educativa.

Seguidament es transcriu literalment dita moció, que fou presentada per la portaveu 
de Més, Antònia Gual Bauzà:

“A partir de la dècada dels 80, a les Illes Balears es va començar a introduir l’escola en català.  
Aquest model de conjunció lingüística va implicar l’aplicació per consens per part de tota la C
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comunitat educativa de la metodologia d’ensenyament cent per cent en català.  Un dels seus 
principals objectius és que tot l’alumnat, en acabar l’etapa obligatòria, sigui competent en les 
dues llengües oficials. L’altra, és la pertinença del català com a llengua pròpia i es percebi com 
l’element identificador i vertebrador de la nostra identitat.
La immersió lingüística és un instrument de cohesió social que té com a objectiu aconseguir que 
ningú  no  pugui  ser  discriminat  socialment  o  professionalment  per  raó  de  llengua,  ja  que 
garanteix el coneixement del català independentment de la llengua familiar. El model lingüístic 
escolar evita la segregació (potencialment perillosa) dels alumnes per raons de llengua (ja sigui 
de  tria  o  d'origen)  i  pretén  que  aquests,  en  acabar  l'ensenyament  obligatori,  posseeixin  un 
domini de les dues llengües oficials suficient per a poder-s'hi expressar amb fluïdesa.
Les  dades  avalen  aquest  plantejament,  atès  que  l’alumnat  que  acaba l’educació  secundària 
obligatòria és plenament competent en les dues llengües. El que també ens indiquen diferents 
estudis realitzats és que l’ús del castellà cada dia és més predominant en els entorns educatius,  
en detriment de la llengua pròpia de les Illes Balears. Així ho indica un estudi realitzat l’any 
2019 pel Departament de Política Lingüística de la UIB, que després d’enquestar més de 2.500 
persones establia que el castellà és la llengua més emprada per impartir classes a les aules de la 
Universitat (un 42,2% de les classes es fan exclusivament en castellà, enfront del 25,3% que són 
exclusivament en català; la resta són bilingües o en anglès).
Un altre estudi de l’IAQSE de l’any 2019 sobre els resultats del curs 2017-18 determina que 
només el 54,7% de l’alumnat de 6è demostra “un assoliment acceptable o satisfactori” de la 
llengua catalana, davant del 74,6% que ho fa en castellà.
El català a l’escola no havia estat mai qüestionat fins que la legislatura 2011-15 es va voler 
implantar  el  Tractament  Integral  de  Llengües  (TIL).  La  resposta  va  ser  el  rebuig  social  i  
l’oposició frontal de la comunitat educativa, produint la major i més contundent manifestació de 
la història de les Illes Balears.
Malauradament,  deu anys després d’aquella resposta ciutadana, la dreta torna a governar i 
torna a posar la diana en l’educació i la llengua catalana. Aquest pic com a moneda de canvi 
per aprovar el sostre de despesa, sotmès a la seva hipoteca amb l’extrema dreta i en contra de 
tota la comunitat educativa.
El Govern ha decidit carregar la responsabilitat de la seva decisió als equips directius i als i les 
docents de les Illes Balears. Eludint la seva obligació, els responsables del Govern de les Illes 
Balears traspassen el problema als centres educatius, generant de nou tensions innecessàries en 
l’àmbit educatiu.
A més,  proposen  destinar  doblers  públics  per  atendre  de  forma  exclusiva  els  alumnes  que 
sol·licitin la segregació, mentre la llista de necessitats urgents en l’àmbit educatiu és llarga i 
creix cada dia.
Per tot això, des de Més per Petra proposam que l’Ajuntament de Petra adopti els següents 
acords:
1. L’Ajuntament de Petra manifesta el seu suport a l’actual model lingüístic escolar a les Illes 
Balears. Un model que ha estat de consens durant dècades i que mai no ha generat conflicte ni 
ha suposat cap trava per al correcte creixement, desenvolupament i educació dels nins i nines de 
la nostra Comunitat.
2.  L’Ajuntament  de  Petra  rebutja  la  segregació  dels  alumnes  per  raons  de  llengua,  per  la 
fragmentació social que això pot generar i per l’elevat cost que tendran unes mesures que no són 
necessàries perquè la normativa garanteix l’opció d’un 50% dels continguts en castellà si així 
ho decidís  el  Projecte  Lingüístic  de Centre  si  fos  necessari,  segons criteris  pedagògics,  per 
assegurar el coneixement òptim d’aquesta llengua.
3. L'Ajuntament de Petra mostra el seu suport a la comunitat educativa, especialment als equips 
directius i docents, que en condicions sovint precàries duen a terme la seva feina amb vocació de 
servei i prioritzant sempre els drets dels infants.
4.  L'Ajuntament  de  Petra  reclama  a  la  Conselleria  d’Educació  que  els  recursos  públics 
gestionats pel Govern de les Illes Balears es destinin a millorar l'entorn educatiu: baixant unes C
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ràtios en molts casos inassumibles, augmentat la plantilla de professorat de suport i realitzant 
les obres i inversions necessàries a les infraestructures educatives que fa anys que esperen”

Demana l'ús de la paraula el Secretari municipal al Batle, per avisar que al contingut 
del text presentat ha vist aspectes de dubtosa legalitat, sobre els quals passa a informar:

1r) Al paràgraf 3r, línia 4a, es pren una Llengua com a pròpia, quan legalment n'hi ha dues; i això 
és contrari a la Constitució a la seva article 3.2. Una cosa és que persones o grups tinguin com a 
pròpia una determinada llengua ( encara que sigui la d’una altra regió o també la d'una altra 
regió) per motius sentimentals i/o ideològics, cosa a què tenen dret; i una altra cosa és el marc 
legal que impera en un Estat i que regula la Llengua o Llengües que són oficials dins del seu 
territori.

2º) El que s'ha afirmat en les 2 primeres línies del paràgraf 3r, sembla entrar en contradicció amb 
les  primeres  línies  del  paràgraf  següent;  i  en  aquest  cas  hi  hauria  un  indici  d'arbitrarietat 
prohibida als poders públics a l'article 9.3 de la Constitució. (A l'anterior replica la portaveu de 
Més que als paràgrafs apuntats es fa al·lusió a diferents etapes educatives).

3r) La jurisprudència del Tribunal Constitucional, del Tribunal Suprem i del Tribunal de Justícia 
de les Illes Balears seria contrària al  model  d'immersió lingüística obligatòria  en català,  que 
exclou  el  castellà  com  a  possible  llengua  vehicular  a  l'ensenyament;  per  la  qual  cosa,  si 
l'Ajuntament pren partit per aquest model, en contra del que seria el model legalment establert, és 
a dir,  un de conjunció lingüística,  els  que votin a favor podrien incomplir  l'article 118 de la 
Constitució, on es diu que és obligatori complir les sentències dels tribunals.

Mancant posteriors intervencions, el Sr. Batle obre pas que es voti el dictamen sobre 
la moció prèviament transcrita, el qual resulta favorable amb 1 vot a favor de Més per Petra i 5 
abstencions del PI.

No  es  plantegen  altres  assumptes  per  dictaminar,  per  la  qual  cosa  i  acabats  els 
assumptes inclosos a l’ordre del dia, el President dóna per acabada la sessió essent les 14,19 
hores, tot el qual o certific com a Secretari.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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	2.- APROVACIÓ DE MODIFICACIÓ DELS ESTATUTS DE LA MANCOMUNITAT.-
	Per a aquest altre punt de l'ordre del dia pren la paraula el regidor representant de l' Ajuntament a la Mancomunitat, Miquel Jaume, recordant que es jubilarà el Secretari de la dita entitat local i que es pretén modificar l'article 17.2 dels seus estatuts, de manera que pugui ser seleccionat per a aquest lloc qualsevol funcionari amb habilitació nacional de la categoria corresponent; i no només algun dels que exerceixin dins d'un Ajuntament que formi part de la referida entitat comarcal, com estava previst fins ara.
	Després el Sr.President sotmet a dictamen la modificació estatutària més amunt presentada, amb la qual cosa, l'article 17.2 dels estatuts de la Mancomunitat quedaria redactat de la següent manera:
	“Article 17. (...)
	2. La funció pública de Secretària, comprensiva de la fe pública i assessorament legal preceptiu, així com el control i fiscalització, intervenció de la gestió econòmic-financera i pressupostari, i la comptabilitat, recaptació i tresoreria, seran encomanades a funcionaris amb habilitació de caràcter nacional, i és cobriran per part de funcionaris que ostentin tal condició, anomenats pel plenari de la mancomunitat i amb el suport tècnic de la gerència al desenvolupament de les seves tasques”.
	La votació efectuada, respecte a l'anterior modificació estatutària, resulta favorable a aquesta, per unanimitat del nombre legal de regidors de la Comissió (6).
	
	3.- APROVACIÓ DE L’EXPEDIENT PRESSUPOSTARI MUNICIPAL 2024.-
	Per aquest altre punt de l'ordre del dia pren la paraula el regidor d'Hisenda, Miquel Jaume, anunciant que dit expedient s'hagi compost per 3 paquets, referits respectivament a l'Ajuntament i als seus dos organismes autònoms (Escola de música i Teatre municipals ); i el regidor ponent aporta després les xifres totals dels seus 3 pressupostos corresponents i que ascendeixen a: 2.651.617,95 euros, 67.765,75 euros i 70.706 euros, respectivament.
	Més endavant, avisa Miquel Jaume que no s'han contemplat les quantitats exactes de doblers que puguin arribar per determinades subvencions, com és el cas de les procedents del POS; ja que ara mateix no se saben aquestes quantitats, afirma Miquel.
	Seguidament, l'esmentat portaveu de l'equip de Govern municipal explica una sèrie de modificacions que ha introduït dins del projecte inicial del Pressupost municipal, a la vista de l'informe de Secretaria-Intervenció, on es plantejaven una sèrie d'esmenes. Així, per exemple, i en relació amb el Pressupost per al Teatre municipal, Miquel Jaume fa constar que s'han rectificat les referències a l'Institut de Sineu i a taxes que realment no cobra dit organisme autònom municipal; desapareixent l'article 30 en l’estat d’ingressos d’aquest Pressupost. De l'altra part, però així mateix en relació amb el referit Teatre, informa Miquel Jaume que a la seva Plantilla de personal s'afegeix la situació de les places corresponents. A continuació, el citat regidor es refereix a la Relació de llocs de treball, també del Teatre municipal, dient que s'han incorporat dos requisits que faltaven, relatius a la categoria professional dels llocs i al nivell de català exigible per accedir-hi. A més de l'anterior, el regidor d'Hisenda mostra al Secretari-Interventor una acta com a acreditació d'haver-se realitzat una negociació col·lectiva en l'àmbit municipal, prèvia a la modificació de condicions de treball. Acte seguit, el ponent informa que s'ha fet un afegit al lloc de treball núm. 8, assignant una altra funció més als agents de policia local, a l'apartat 11), i consistent en: tasques d'inspecció d'obres, edificacions i instal·lacions a fora vila. Altres canvis anunciats pel regidor ponent es refereixen a la creació d'un lloc de coordinador de jardineria i a l'eliminació del de monitor de natació que se substitueix per un altre auxiliar administratiu.
	Després ve el torn per a l'altre grup municipal, diferent del de l'equip de Govern, i és la portaveu de Més, Antònia Gual Bauzà, qui dirigeix una sèrie de qüestions al ponent, com les que es relacionen a continuació: que ha trobat a faltar a la RLT, una plaça que apareix com a vacant a la Plantilla de personal per a la biblioteca/arxiu municipal, responent Miquel Jaume que no es convocarà per ara; que per què és l'aportació a la 3a edat prevista a l'estat de despeses del Pressupost presentat, a la qual cosa respon aquest regidor que és per a l'excursió que es fa tots els anys i que això no vol dir que es gasti tota la quantitat consignada; que com està? l'assumpte de la nova deixalleria, contestant el mateix regidor que s'hagi pendent que s'aprovi una modificació puntual de les NNSS; que si en relació amb la base 24 de les bases d'execució del pressupost presentat, els del seu grup poden consultar les memòries justificatives de les associacions i el model si n'hi ha, a la qual cosa respon el dit regidor que creu que això està publicat, afegint el Secretari municipal que els convenis sí que han d'estar al Portal de transparència municipal; i que a què es dediquen les dues associacions noves a les quals es preveu subvencionar dins l'article 48 de l'estat de despeses del Pressupost presentat, concretament, l'Associació Na Capitana i l'Associació anys i panys, a allò que contesta el ja esmentat regidor que la 1a es dedica a gestionar la utilització de les instal·lacions del poliesportiu i la 2a a la recuperació del patrimoni cultural, incloent per exemple, instruments musicals, danses i vestimentes antigues.
	Acabades així les intervencions dels grups, el Sr. Batle sotmet a votació el dictamen l’aprovació de l’expedient pressupostari municipal per 2024, el qual resulta favorable amb 5 vots a favor (PI) i 1 abstenció (Més).
	4.- ALTRES.-
	a) Moció de MÉS PER PETRA relativa a la transparència.
	Seguidament se transcriu literalment dita moció, que fou presentada per la portaveu de Més, Antònia Gual Bauzà:
	“Des del grup de MÉS volem recordar que una de les tasques més importants de l’oposició en un règim democràtic és fiscalitzar l’acció de govern. Cal recordar que aquesta obligació està entre els deures que ha de complir un regidor. Per aquest motiu tots els regidors tenen el dret a assistir a les sessions del Ple o d’altres òrgans dels quals forma part (com les comissions informatives).
	Aquest dret engloba, al seu torn, altres drets: a ser convocat al seu domicili amb antelació suficient a la sessió de què es tracta; a rebre, juntament amb la convocatòria, l’ordre del dia i l’esborrany de l’acta de la sessió anterior; a disposar de la documentació dels assumptes inclosos en l’ordre del dia des del dia de la convocatòria; a intervenir en els debats i a votar sobre els assumptes de l’ordre del dia.
	Per aquest motiu proposam que, tal com marca la legislació vigent, l’Ajuntament de Petra :
	1. Es comprometi que el 100% de la informació es trobi disponible al portal de transparència.
	2. Es comprometi a facilitar i enviar per correu electrònic, juntament amb la convocatòria, les actes i tota la documentació pertinent a tots els grups polítics cada vegada que siguin convocats a una comissió informativa, ple o similar”
	Demana l'ús de la paraula el Secretari municipal al Batle, per advertir que al contingut del text presentat ha trobat aspectes legalment qüestionables que passa a informar:
	A la legislació vigent aplicable ( articles 7 i 8 de la Llei de transparència ) no es veu una obligació expressa que imposi a l'equip de Govern municipal la publicació del 100% de la informació disponible dins de l'Ajuntament, ni molt menys; ja que per exemple, hi ha una sèrie de límits que es poden (i fins i tot s'han d'aplicar), recollits als articles 14 i 15 de la llei esmentada. I a més, afegeix el funcionari que intervé, una publicació total, per la seva immensitat, segons com es faci, podria ser contraproduent respecte a la transparència.
	Prossegueix dient el Secretari municipal, que molt menys marca la legislació vigent que s'hagi d'enviar la documentació per correu electrònic o per un altre canal determinat. La qual cosa no vol dir, afegeix tal funcionari, que ell s'oposi a l'anterior, ni que no es pugui acordar per l'Ajuntament, si es troba una norma que serveixi de base legal a la mesura i que la regidora proponent no cita; ja que segons recorda el Secretari municipal, l'Administració Publica està vinculada positivament a la llei, la qual cosa vol dir que només actua quan hi ha una prèvia norma que així li ho imposa o li ho permet, encara que sigui d'una manera indirecta, i que tot això deriva del sotmetiment ple d'aquesta Administració a la llei i al dret ( article 103.1 de la Constitució).
	Escoltat això, el Sr. Batle afirma que la 1a petició que apareix dins de la moció, referida a la publicació del 100% de la informació disponible dins de l'Ajuntament, no podria rebre el vot favorable del seu grup municipal, entre altres motius, pels límits que ha manifestat el Secretari municipal. Així les coses, i a falta de posteriors intervencions, el Sr. Batle obre pas que es voti el dictamen sobre la moció prèviament transcrita, el qual resulta favorable amb 1 vot a favor de Més per Petra i 5 abstencions del PI.	
	b) Moció de MÉS PER PETRA, relativa a la comunitat educativa.
	Seguidament es transcriu literalment dita moció, que fou presentada per la portaveu de Més, Antònia Gual Bauzà:
	
	“A partir de la dècada dels 80, a les Illes Balears es va començar a introduir l’escola en català. Aquest model de conjunció lingüística va implicar l’aplicació per consens per part de tota la comunitat educativa de la metodologia d’ensenyament cent per cent en català. Un dels seus principals objectius és que tot l’alumnat, en acabar l’etapa obligatòria, sigui competent en les dues llengües oficials. L’altra, és la pertinença del català com a llengua pròpia i es percebi com l’element identificador i vertebrador de la nostra identitat.
	La immersió lingüística és un instrument de cohesió social que té com a objectiu aconseguir que ningú no pugui ser discriminat socialment o professionalment per raó de llengua, ja que garanteix el coneixement del català independentment de la llengua familiar. El model lingüístic escolar evita la segregació (potencialment perillosa) dels alumnes per raons de llengua (ja sigui de tria o d'origen) i pretén que aquests, en acabar l'ensenyament obligatori, posseeixin un domini de les dues llengües oficials suficient per a poder-s'hi expressar amb fluïdesa.
	Les dades avalen aquest plantejament, atès que l’alumnat que acaba l’educació secundària obligatòria és plenament competent en les dues llengües. El que també ens indiquen diferents estudis realitzats és que l’ús del castellà cada dia és més predominant en els entorns educatius, en detriment de la llengua pròpia de les Illes Balears. Així ho indica un estudi realitzat l’any 2019 pel Departament de Política Lingüística de la UIB, que després d’enquestar més de 2.500 persones establia que el castellà és la llengua més emprada per impartir classes a les aules de la Universitat (un 42,2% de les classes es fan exclusivament en castellà, enfront del 25,3% que són exclusivament en català; la resta són bilingües o en anglès).
	Un altre estudi de l’IAQSE de l’any 2019 sobre els resultats del curs 2017-18 determina que només el 54,7% de l’alumnat de 6è demostra “un assoliment acceptable o satisfactori” de la llengua catalana, davant del 74,6% que ho fa en castellà.
	El català a l’escola no havia estat mai qüestionat fins que la legislatura 2011-15 es va voler implantar el Tractament Integral de Llengües (TIL). La resposta va ser el rebuig social i l’oposició frontal de la comunitat educativa, produint la major i més contundent manifestació de la història de les Illes Balears.
	Malauradament, deu anys després d’aquella resposta ciutadana, la dreta torna a governar i torna a posar la diana en l’educació i la llengua catalana. Aquest pic com a moneda de canvi per aprovar el sostre de despesa, sotmès a la seva hipoteca amb l’extrema dreta i en contra de tota la comunitat educativa.
	El Govern ha decidit carregar la responsabilitat de la seva decisió als equips directius i als i les docents de les Illes Balears. Eludint la seva obligació, els responsables del Govern de les Illes Balears traspassen el problema als centres educatius, generant de nou tensions innecessàries en l’àmbit educatiu.
	A més, proposen destinar doblers públics per atendre de forma exclusiva els alumnes que sol·licitin la segregació, mentre la llista de necessitats urgents en l’àmbit educatiu és llarga i creix cada dia.
	Per tot això, des de Més per Petra proposam que l’Ajuntament de Petra adopti els següents acords:
	1. L’Ajuntament de Petra manifesta el seu suport a l’actual model lingüístic escolar a les Illes Balears. Un model que ha estat de consens durant dècades i que mai no ha generat conflicte ni ha suposat cap trava per al correcte creixement, desenvolupament i educació dels nins i nines de la nostra Comunitat.
	2. L’Ajuntament de Petra rebutja la segregació dels alumnes per raons de llengua, per la fragmentació social que això pot generar i per l’elevat cost que tendran unes mesures que no són necessàries perquè la normativa garanteix l’opció d’un 50% dels continguts en castellà si així ho decidís el Projecte Lingüístic de Centre si fos necessari, segons criteris pedagògics, per assegurar el coneixement òptim d’aquesta llengua.
	3. L'Ajuntament de Petra mostra el seu suport a la comunitat educativa, especialment als equips directius i docents, que en condicions sovint precàries duen a terme la seva feina amb vocació de servei i prioritzant sempre els drets dels infants.
	4. L'Ajuntament de Petra reclama a la Conselleria d’Educació que els recursos públics gestionats pel Govern de les Illes Balears es destinin a millorar l'entorn educatiu: baixant unes ràtios en molts casos inassumibles, augmentat la plantilla de professorat de suport i realitzant les obres i inversions necessàries a les infraestructures educatives que fa anys que esperen”
	Demana l'ús de la paraula el Secretari municipal al Batle, per avisar que al contingut del text presentat ha vist aspectes de dubtosa legalitat, sobre els quals passa a informar:
	1r) Al paràgraf 3r, línia 4a, es pren una Llengua com a pròpia, quan legalment n'hi ha dues; i això és contrari a la Constitució a la seva article 3.2. Una cosa és que persones o grups tinguin com a pròpia una determinada llengua ( encara que sigui la d’una altra regió o també la d'una altra regió) per motius sentimentals i/o ideològics, cosa a què tenen dret; i una altra cosa és el marc legal que impera en un Estat i que regula la Llengua o Llengües que són oficials dins del seu territori.
	2º) El que s'ha afirmat en les 2 primeres línies del paràgraf 3r, sembla entrar en contradicció amb les primeres línies del paràgraf següent; i en aquest cas hi hauria un indici d'arbitrarietat prohibida als poders públics a l'article 9.3 de la Constitució. (A l'anterior replica la portaveu de Més que als paràgrafs apuntats es fa al·lusió a diferents etapes educatives).
	3r) La jurisprudència del Tribunal Constitucional, del Tribunal Suprem i del Tribunal de Justícia de les Illes Balears seria contrària al model d'immersió lingüística obligatòria en català, que exclou el castellà com a possible llengua vehicular a l'ensenyament; per la qual cosa, si l'Ajuntament pren partit per aquest model, en contra del que seria el model legalment establert, és a dir, un de conjunció lingüística, els que votin a favor podrien incomplir l'article 118 de la Constitució, on es diu que és obligatori complir les sentències dels tribunals.
	Mancant posteriors intervencions, el Sr. Batle obre pas que es voti el dictamen sobre la moció prèviament transcrita, el qual resulta favorable amb 1 vot a favor de Més per Petra i 5 abstencions del PI.
	No es plantegen altres assumptes per dictaminar, per la qual cosa i acabats els assumptes inclosos a l’ordre del dia, el President dóna per acabada la sessió essent les 14,19 hores, tot el qual o certific com a Secretari.
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